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اسحـق ارزانـی

عضو هیئت مدیره اتحادیه پوشاک اعلام کرد؛

طرح مقابله با قاچاق پوشاک 
متوقف شد

اقتصادی

گروه اقتصادی - حدود دو هفته 
تا پایان ســال باقی مانده و بسیاری از 
قوانیــن مصوب مجلس و شــورای 
نگهبان روی میز دولت در حال خاک 
خوردن است و خبری از همت دولت 
برای اجرای آن نیســت. یکی از این 
قوانیــن مهم در خصــوص واردات 
خودرو های کارکرده به کشور با هدف 
تعدیل قیمت ها در بازار خودروست 
که از تیرماه ـ که رئیس مجلس قانون 
مذکور را به رئیس جمهور ابلاغ کرد 
ـ همچنان خبری از تعیین تکلیف آن 

در هیات وزیران نیست.
این در حالی اســت که در قانون 
مصوب مجلــس تاکید شــده بود: 
آیین نامه اجرایی مشــتمل بر مواردی 
از جملــه نحوه تأمین ارز مورد نیاز و 
حمایــت از تولید داخل ضوابط فنی 
این خودروها، )عمر کمتر از پنج سال 
در زمــان ورود به گمــرک( و نحوه 
احراز آن ها و شرایط واردات توسط 
اشخاص حقیقی و حقوقی به پیشنهاد 
وزارت، صنعــت معدن و تجارت با 
همــکاری بانک مرکــزی، گمرک، 
ســازمان حفاظت محیط زیســت و 
سازمان ملی استاندارد ظرف یک ماه 
پس از لازم الاجرا شــدن این قانون، 
تهیه شود و به تصویب هیأت وزیران 
برســد؛ الزامی یک ماهــه که البته از 
ســوی وزارت صمت رعایت و پس 
از تهیه آیین نامه پیشنهادی، به هیات 
دولت نیز ارســال شد؛ اما مدتی بعد 
خبر هــا حکایت از مخالفت هایی در 

خصوص برخی از بند های آیین نامه 
داشــت که مدتی بعد با اصلاح موارد 
مورد نظر، دوباره به هیات دولت برای 

بررسی و تصویب فرستاده شد.
با تضمیــن اصل پول و تعهد به 

پرداخت سود سرمایه گذاری کنید
ولی با همه این اوصاف، باز هم 
خبری نشد، تا جایی که شهریورماه، 
خبرنــگار تابنــاک اقتصــادی این 
موضوع را از ســخنگوی اقتصادی 
دولــت پیگیری کرد کــه خاندوزی 
ضمن اشــاره به مســائل تامین ارز 
واردات خــودرو، وعده داد تا مهر به 
پایان نرسیده، این مصوبه را در هیات 
دولت هم داشــته باشیم؛ وعده ای که 
در آخرین روز مهرماه از سوی وزیر 

صمت تایید شد.
علــی آبــادی ۳۰ مهرمــاه در 
گفت وگویی اعلام کرد: »خوشبختانه 
آیین نامه واردات خودرو های دست 
دوم خارجــی در جلســه هفته قبل 
بــه تصویب هیات وزیران رســید و 

به زودی ابلاغ می شود. 
دفتر دولت بایــد به زودی این 
آیین نامه را ابــلاغ کند تا مردم نیز به 
خواسته خود برسند.«، اما مدتی بعد 
در بــی خبری از ســوی دفتر دولت 
پیرامــون صحبــت وزیــر صمت، 
بهادری جهرمی ســخنگوی دولت 
در اظهار نظــری عجیب اعلام کرد: 
خودرو هــای  واردات  آیین نامــه 

کارکرده در حال بررسی است!
ســخنی که نشــان داد اوضاع 
رســیدگی به این قانــون در دولت، 
بسیار آشــفته است، چون ابتدا وزیر 

صمت اعلام کــرده بود که آیین نامه 
واردات خودرو هــای کارکــرده در 
اواخــر مهرماه بــه تصویت هیات 
وزیران رســیده، ولی چند روز بعد، 
سخنگوی دولت اعلام کرد، این آیین 
نامه در حال بررسی است! صحبتی که 
نشان داد اختلافات گسترده ای در این 
باره میان دولتی ها وجود دارد و هنوز 

حل نشده است.
علی بهــادری جهرمــی گفته 
بود: قرار اســت مــوارد اختلافی در 
خصــوص آیین نامه بــه کارگروهی 
ارجاع شــود تا ضمــن جمع بندی 
تمامی نــکات و نقطه نظرها، امکان 
واردات خودرو بــدون ایجاد رانت 
و فســاد بــرای مردم فراهــم آید و 
 هم زمان اثر منفی در بازار ارز نداشته 

باشد.
در نهایت با گذشت چند هفته از 
این صحبت ها، دوباره وزیر صنعت، 
معــدن و تجــارت در ۲۰ آذرماه با 
اشــاره به تصویب آیین نامه واردات 
خودرو هــای کارکــرده در دولت، 
گفت: ایــن مصوبه بــه زودی ابلاغ 
می شــود و در حوزه واردات خودرو 

برنامه ریزی انجام شده است.
به بیان دیگــر، وزیر صمت که 
پیشــتر در مهرماه وعــده داده بود، 
بــه زودی آییــن نامــه واردات این 
خودرو ها ابلاغ خواهد شد، دوباره در 
آذرماه از کلمه به زودی اســتفاده کرد 
تا مشخص شود، همچنان باید چشم 
انتظار چراغ سبز دولت برای اجرای 
قانون چنــد ماه قبل باشــیم. تعللی 
چند ماهه که منجر به افزایش قیمت 

خودرو ها در بازار به دلیل عدم تعادل 
در عرضه و تقاضا شده است و مردم 
نیز نســبت به این بی توجهی دولت 
در اجرای قانون واردات خودرو های 

کارکرده انتقاد و گلایه دارند.
اما در کنار این وعده های تکراری 
دولت مبنی بر آیین نامه به زودی ابلاغ 
می شود، یکباره معاون رئیس جمهور 
آپ پاکی را روی دست مردم ریخت. 
داود منظور رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه در همایش اقتصاد ایران اذعان 
کرد: تخصیص ارز های کشــور برای 
واردات خــودرو به صرفه نیســت. 
معاون رئیسی گفته بود: »فرض کنیم 
سال آینده ۲ تا ۳ میلیارد دلار واردات 
خودرو انجام شــود و بر اســاس آن 
درآمد ها و حقوق گمرکی را محاسبه 
می کنیم. در حالی که می دانیم به صلاح 
کشور نیست، منابع ارزی کشور را به 
واردات خودرویی اختصاص دهیم 
که در داخل کشور ظرفیت تولید ۱.۵ 

میلیون خودرو را داریم.«
فعالان بازار خودرو همان زمان 
تاکید کردند که موضع رئیس سازمان 
برنامه و بودجه نشان می دهد، دولت 
عزمــی در اجــرای قانــون واردات 
خودرو های کارکرده ندارد و شــاید 
مهم ترین دلیلش هم حمایت ویژه از 
خودروسازان داخلی است که هر روز 
در حال تولید ضرر و زیان هســتند تا 

تولید خودرو های با کیفیت!
هرچند ناگفته نماند که گروهی 
نیز باور دارند، در شرایط ارزی کنونی 
کشــور، سیاست گذار تمایلی ندارد، 
تقاضای جدیدی وارد بازار ارز شود تا 

شاهد جهش نرخ ها باشیم. این مساله 
در صحبت های وزیر صمت هم دیده 

شده است.
چندی پیش، علــی آبای، وزیر 
صمــت گفته بــود: بنــدی در این 
آیین نامه درج شده که براساس آن باید 
کمیته ای منشا ارز را شناسایی کند، با 
اعضای کمیسیون در این باره صحبت 
و مقرر شــد با همکاری یکدیگر در 
این کمیته شرکت و مساعدت کنیم تا 

نگرانی بانک مرکزی رفع شود. 
علی آبادی افزود: بانک مرکزی 
بی سبب نگران نیست و معتقد است، 
شاید به دلیل منافعی که این موضوع 
بــرای واردکنندگان دارد، به بازار ارز 
هجمه وارد شود و نرخ ارز ترقی کند 
و ایــن ترقی بر تمــام کالا ها اثرگذار 

باشد. 
بنده نیز معتقدم این نگرانی باید 
مورد توجه قرار گیرد؛ بنابراین، مقرر 
شد، جلسه ای در این زمینه با حضور 
نمایندگان بانک مرکزی، کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس داشــته باشیم 

و راهکاری برای آن تعریف کنیم.
حال بایــد منتظر مانــد و دید 
کــه آیا در این دو هفته پایانی ســال، 
هیــات وزیران برای اجــرای قانون 
مصوب مجلس اقدامی انجام خواهد 
داد یــا خیر؟ آیا آییــن نامه واردات 
خودروهای کارکــرده بالاخره ابلاغ 
می شــود؟ موضوعی که بهتر است 
از ســوی مجلس هم در مقام ناظر بر 
حســن اجرای قوانین، پیگیری شود 
تــا قانون مصوب مجلس روی زمین 

نماند.

نگرانی از جهش دلار یا حمایت از خودروسازان زیان ده؛

چرا دولت از اجرای قانون واردات 
خودرو های کارکرده طفره می رود!

در حالی که مدتی قبل رئیس سازمان برنامه و بودجه گفته بود تخصیص ارز های کشور برای واردات خودرو به صرفه نیست، 
حالا بازار خودرو روز به روز با گرانی دست و پنجه نرم می کند و هیات وزیران هم در قبال اجرای قانون واردات خودرو های 

کارکرده، گزینه سکوت را انتخاب کرده تا خبری از تعادل در عرضه و تقاضای خودرو در بازار نباشد!

فعــالان بازار خــودرو همان زمان تاکیــد کردند که موضع رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه نشــان می دهــد، دولت عزمی در اجــرای قانــون واردات خودرو های کارکرده 
نــدارد و شــاید مهم تریــن دلیلش هــم حمایت ویژه از خودروســازان داخلی اســت 
کــه هــر روز در حــال تولید ضرر و زیان هســتند تــا تولید خودرو هــای با کیفیت!

گروه اقتصادی - معاون امور بین 
الملل بانک مرکزی در نخستین جلسه 
وزرای اقتصاد و روســای بانک های 
مرکزی عضو گروه بریکس در ســال 
۲۰۲۴ به تشــریح پیشنهادهای بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران برای 
تاســیس سه نهاد "رتبه بندی اعتباری 
بین المللی" ، " نهاد مبارزه با پولشویی و 
تامین مالی تروریسم مستقل بریکس" 
و همچنیــن ایجاد "نظام پیام رســان 

بانکی )مشابه سوئیف ( " پرداخت.
محســن کریمی در نخســتین 
جلسه وزرای اقتصاد و روسای بانک 
های مرکــزی عضو گروه بریکس در 
سال ۲۰۲۴ با تشریح پیشنهادهای بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران برای 
تاســیس سه نهاد "رتبه بندی اعتباری 
بین المللی"، "نهاد مبارزه با پولشویی و 
تامین مالی تروریسم مستقل بریکس" 
و همچنین ایجاد نظام پیام رسان بانکی 
)مشــابه سوئیف ( برای اعضای گروه 

بریکس گفــت: این پیشــنهادها که 
چندی پیش توسط بانک مرکزی ایران 
بــه رئیس دوره ای گروه بریکس ارائه 
شده بود در هیات مدیره این گروه با آنها 
موافقت شد و در دستور کار نخستین 
نشست وزرای اقتصاد و روسای بانک 
های مرکزی عضو گــروه بریکس و 
نشست های آتی جهت بحث و بررسی 

قرار گرفت.
معــاون امور بیــن الملل بانک 
مرکزی در این جلسه که در سائوپائولو 
برزیــل برگزار شــد، اضافــه کرد: 
پیشــنهادات بانک مرکــزی ایران در 
دستور کار نخســتین نشست وزرای 
اقتصاد و روســای بانک های مرکزی 
عضو گروه بریکس و نشســت های 
آتی جهت بحث و بررسی قرار گرفت.
وی تصریح کرد: کشورهای عضو 
بریکس به عنوان قدرت های اقتصادی 
نوظهور حتما برای دستیابی به ساختار 
یکپارچه مالــی در میان خود به ایجاد 

یک " سازوکار تسویه حساب" هم نیاز 
دارند که ایران می تواند در این زمینه نیز 

کمک رسان باشد.
کریمــی با عرض تبریک به تمام 
کشــورهایی که اخیــراً عضو گروه 
بریکس شــده اند، گفت: دوران گذار 
کنونی نشــان می دهد ســاختارهای 
منبعث از نظام هــای تک قطبی و دو 
قطبی دیگر کفایت لازم برای مدیریت 
پیچیدگی های ایــن دوره را ندارند و 
در حقیقت، تاســیس گروه بریکس 
منعکس کننده درک مشترک جمعی ما 

از این واقعیت است.
معاون بین الملل بانک مرکزی با 
تاکید بر ضرورت استفاده از پیشرفت 
های مستمر اعضای گروه بریکس در 
حوزه های مختلف بویژه در موضوع 
سرمایه  گذاری های زیرساختی، بیان 
کرد: بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران پیشــنهاد می دهد که کشورهای 
عضــو بریکس، آمادگــی لازم برای 

ارتقــای یکپارچگی مالی در بین خود 
را داشــته باشــند و این مهم می تواند 
از طریق ایجاد یک "ســازوکار تسویه 
حســاب" و نیز " کانــال های تبادل 
اطلاعات بانکی سریع و امن بریکس 
) پیام رســان های بانکی مســتقل از 

سوئیفت ( به دست بیاید.
وی ادامــه دادا: معتقدیــم که در 
شرایط کنونی، ارتقاء نظام های مالی و 
پولی بین المللی اهمیت قابل توجهی 
دارند و ساختار فعلی به دلیل نواقص 
قابل توجهــی که دارد اغلب به عنوان 
ابــزار اصلی برای اعمال فشــارهای 
سیاسی و اقتصادی به برخی از کشورها 

بکار گرفته می شود. 
بــه همین دلیل، بانــک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران پیشنهاد می 
کند پتانسیل های موجود برای برقراری 
یک زیرساخت مالی مستقل، به منظور 
ایجاد پیوندهای اقتصادی قویتر میان 
کشــورهای عضو بریکــس، مورد 

بررسی قرار گیرند.
کریمی با اشــاره بــه محورهای 
پیشــنهادی بانک مرکــزی تصریح 
کرد: جمهوری اســلامی ایران در این 
نشست مهم موافقت خود را با تمامی 
موضوعات و حوزه های مطرح شده در 
مباحث و گفتمان ها اعم از محورهای 
کاری فعلــی شــامل ترتیبات ذخیره 
احتیاطــی )CRA(، نظــام مبادلات 
 ،)SEMI( اطلاعات اقتصــاد کلان
کانال های حفاظت اطلاعات ســریع 
بریکــس، همــکاری در نظــام های 
پرداخــت، تامین مالی گــذار، گروه 
پژوهشــی فین تــک و همچنین ایده 
های مربوط به همکاری های بیشتر در 
سایر حوزه ها همچون "همکاری در 
حوزه مبارزه با پولشویی و تامین مالی 
تروریسم" و "رتبه بندی اعتباری ملی" 
که پیشنهادهای بانک مرکزی ایران به 
دستور کار نشست های بریکس افزوده 

شده است اعلام می کند.

معاون بین الملل بانک مرکزی با 
تاکید بر اینکه این بانک خود را متعهد 
می دانــد تا کشــورهای عضو گروه 
بریکس را در دستیابی به اهداف خود 
کمــک کند به طور ویــژه به دو حوزه 
"رتبه بندی اعتباری ملی" و "همکاری 
در زمینه مبارزه با پولشویی و تامین مالی 
تررویســم" اشاره کرد و گفت: "رتبه 
بنــدی اعتباری ملی" پتانســیل قابل 
ملاحظه ای در تسهیل تامین مالی پروژه 
های زیرســاختی و توسعه ای در بین 
کشورهای عضو دارد و نیاز به توسعه 
این سیستم رتبه بندی مالی، مورد توجه 
جمهوری اسلامی ایران نیز قرار گرفته 

است.
وی گفــت: لازمــه ایــن کار به 
رسمیت شــناختن متقابل رتبه بندی 
های اعتباری اعطا شده توسط نهادهای 
رتبه بندی اعتباری کشــورهای عضو 
بریکس اســت. بر همین اساس بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران آماده 

هر گونه همکاری در این باره با تمامی 
 بخش هــا و اعضای گــروه بریکس 

است.
کریمی در خصوص "همکاری 
بــا گروه بریکس در حــوزه مبارزه با 
پولشویی و تامین مالی تروریسم" هم 
گفت: پیشنهاد مشخص بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران در این باره این 
اســت که یک نهاد مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریســم مســتقل در 
گروه بریکس تاســیس شــود تا در 
مبادله اطلاعات نظارتی برای اهداف 
پولشویی و تامین مالی تروریسم موثر 
باشد. البته این نهاد، متشکل از ناظران 
مالی خواهد بود و تقویت همکاری ها 
بین کشورهای عضو بریکس و ناظران 

مالی را تسهیل خواهد کرد.
معاون بیــن الملل بانک مرکزی 
بیان داشــت: به ویژه اینکه شــاهدیم 
برخــی نهادها های شــناخته شــده 
فعلی، بطور غیر ســازنده بر قواعد و 

استانداردهای غالبا تدوین شده توسط 
کشورهای غربی تکیه دارند و رویکرد 
غیراقتصادی و سیاســی بر آنها غالب 

است.
وی ارائه چنیــن ابتکاری را هم 
راســتا با اســتانداردهای بین المللی 
موجود خواند و گفت: این ســاختار 
قطعا نیــاز به وجود همــکاری های 
سریع، ســازنده و موثر در بین ناظران 
مالی دارد تا آنها بتوانند بیشترین حجم 
از همــکاری های بین المللی مرتبط با 
پولشــویی و تامین مالی تروریسم را 

ارائه دهند.
کریمی در پایان خاطرنشان کرد: 
بایستی تلاش های لازم برای پیشگیری 
از پیامدهای ناگوار نهادهای مشابه مثل 
FATF - کــه مورد تائید خود آنها نیز 
قرار گرفته- به عمل آید. در این راستا، 
پیشنهاد ایجاد یک نهاد اطلاعاتی بین 
المللی/متمرکــز را می پذیریم و بطور 

کامل از آن حمایت می کنیم.

گــروه اقتصادی -عضــو هیئت مدیره اتحادیــه تولید و صادرات 
پوشاک از توقف طرح مقابله با قاچاق پوشاک در سطح عرضه خبر داد.

مجید افتخاری اظهار کرد: طرح مقابله با قاچاق پوشــاک در ســطح 
عرضه فقط دو هفته به صورت مقطعی انجام شد و در نهایت با فشارهای 
برخی از اتحادیه ها در آســتانه شــب عید متوقف شــد. وی با بیان اینکه 
صنعت پوشــاک رها شــده و این صنعت با همه ظرفیت در اختیار افرادی 
قرار گرفته که توانایی و شــناخت درســت ندارند، تصریح کرد: در حال 
حاضر شــاهد هستیم ترک ها برنامه ریزی شده و منسجم در حال ورود به 

بازار ایران هستند. 
در شــرایطی کــه واردات ممنوع اســت برخــی از برندهای ترک 
فروشــگاه های وسیع در کشــور گرفته اند. اینکه چگونه مجوز گرفته اند 
بحث پیچیده ای اســت اما معمولا ادعا می کنند که کالای خود را در ایران 

تولید می کنند.
افتخاری ادامــه داد: اخیراً یک پلتفرم ترکیه ای ادعا کرده بود که یک 
میلیارد دلار در بازار ایران فروش داشته و بررسی ها نشان می دهد که این 
پلتفرم اینماد و مجوزهای فعالیت رســمی در داخل کشور را هم دارد و با 
درگاه بانکی رســمی فعالیت غیرقانونی قاچاق داشته است. در نهایت هم  
به خاطر مســئله عفاف و حجاب با این پلتفرم برخورد شــد و نه به دلایل 
اقتصادی. البته این پلتفرم فقط چند روز مسدود بوده و در حال حاضر باز 

شده و دوباره مشغول فعالیت است.
گفتنی اســت؛ هفته دوم بهمن مــاه عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید 
و صادرات پوشــاک گفته بود که طرح مقابله با قاچاق پوشــاک در سطح 
عرضه بعد از چهار سال توقف از ۳۰ دی ماه آغاز شده، اما برخی تشکل ها 
که برخی از اعضای آنها فروشنده قاچاق هستند تحت این عنوان که مارک 
ایرانی در بازار نیســت یا اینکه امنیت بهم می ریزد به دنبال توقف اجرای 

طرح هستند.

پیشنهادهای بانک مرکزی در دستور کار بریکس قرار گرفت

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

بهره وری مدیریتی با کاهش هزینه ها و افزایش درآمد گره خورده است
گروه اقتصادی - وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه امروز 
در بحث صنایع فضایی و دفاعی، بخش 
پیشرفت علم و بهره وری حوزه علوم 
و پزشــکی در دنیا حرف های زیادی 
برای گفتن داریم اما در بخش اقتصاد 
دارای مشکل هستیم، گفت: شاخص 
»بهره وری« دارای معانی متعدد است 
و خلاصه معنای مدیریتی بهره وری، 
کاهــش هزینــه و افزایــش درآمد و 
تولید است. »صولت مرتضوی« وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در همایش 
بنگاه های اقتصادی برتر و بهره ور زیر 
مجموعه صندوق های بازنشســتگی 
تابعه وزارت تعــاون که صبح امروز 
برگزار شد گفت: موضوع این همایش 
»بهره وری« است و این شاخص هم در 

حوزه تعاریف دانشگاهی بحث های 
متعددی داشــته و هم در بحث اجرا و 
مکالمات عمومی معانی قابل استنباط 
است. در واقع خلاصه معنای مدیریتی 
بهــره وری، کاهش هزینــه و افزایش 
درآمــد و تولید اســت. با تلاش های 
صورت گرفته در حوزه علوم دانش پایه 
و پیشــرفت هایی که عمدتا در حوزه 
حاکمیتی تعریف می شوند، امروز در 
بحث صنایع فضایی و دفاعی، بخش 
پیشرفت علم و بهره وری حوزه علوم 
و پزشــکی در دنیا حرف های زیادی 
برای گفتن داریم اما در بخش اقتصاد 
دارای مشکل هســتیم. بخشی از این 

مشکلات ســاختاری و بخش دیگر 
مشکلات مداخله ای و مدیریتی است.
مرتضوی گفت: در حوزه مداخلات، 
دخالت های خارج از مرزها در بخش 
اقتصاد ملموس و قابــل اندازه گیری 
است. تحریم های شــدید اقتصادی، 
تبلیغات مسموم رســانه ای در حوزه 
اقتصاد بر پیکره اقتصاد ما اثر گذاشته و 
بنا بر تعالیم علمای اقتصاد ما را شرطی 
کرده است.ساختارهای اجرایی ما در 
اداره اقتصاد کشور خصوصا در حوزه 
اقتصاد دولتی معیوب است. به همین 
منظور به رغم اینکه در اصل ۴۴ قانون 
اساســی، اقتصاد را به ۳ دسته دولتی، 

خصوصی و تعاونی تقسیم می کردند 
و بخش قابل توجهی از صنایع بزرگ 
مــا در لایــه اقتصاد دولتــی تعریف 
می شــدند، تیمی برای تسهیل گری و 
خصوصی سازی آن بخش از اقتصادی 
که به استناد قانون اساسی نباید دولتی 
باشــد به کار گرفته شد اما باید بگویم 
خیلی در اصلاح ساختار اقتصادی خود 
توفیق نداشتیم. اغلب کشورهایی که به 
مولفه های برتر اقتصادی دست یافته اند، 
پرهیز از مداخلات دولتی داشــته اند.
وزیر تعاون با بیان اینکه یکی از دلایل 
عــدم واگذاری بنگاهــای اقتصادی 
موضوع تورم است، افزود: تورمی که به 

دلایل مختلف بر کشور ما عارض شده 
شجاعت ریسک پذیری را از مدیریت 
برای عبور از بنگاه داری گرفته اســت. 
دخالت های غیرکارشناسانه و تن دادن 
مدیران ما به این دخالت ها باعث عدم 

واگذاری بنگاه ها می شود. 
برخی از مدیران مدعی هستند که 
ما در حال کار هستیم اما باید خروجی 
را دید و نسبت به آن اظهارنظر کرد. هر 
کس که چشم و دل سیر باشد و نگاهش 
به آتیه مدیریتی نباشد این اقتدار را پیدا 
می کند که از اقتصاد کشــور در حوزه 
تولید دفاع کند.مشکل ساختاری دیگر 
که در این بخش با آن مواجه هســتیم 

هزینه های سنگین ما است. اگر شرکت 
دولتی متعلق به خودمان باشد آیا هشت 
منشی استخدام می کنیم؟ برای خدمات 
یک طبقه ۱۰ نیروی خدماتی استخدام 
می کنیم؟ باید در این مساله بسیار عمیق 

شد. 
رعایــت نکــردن چارچوب ها 
هزینه را بالا می برد و مشــخص است 
نتیجه چه می شود. باید این گلوگاه ها 
را پاکســازی کنیم.مرتضوی گفت: به 
بنگاه های اقتصادی تاکید می کنم که در 
جذب نیروی انسانی و اداره مجموعه 
خود با قاعده حرکــت کنند. وزارت 
تعاون اختیاراتی را مشخص می کند تا 
بنگاه ها سازو کار خود را در قالب قانون 
مشخص کنند، ما نیز از آن ها حمایت 

می کنیم.

گروه اقتصادی - رییس سازمان 
هواپیمایــی کشــور گفت: ســازمان 
هواپیمایــی در نرخ گــذاری بلیــت 
پروازهــای خارجی دخالتــی ندارد؛ 
ایرلاین ها براســاس هزینــه  فرودگاه 
مقصد،قیمت بلیت را تعیین می کنند و 
هزینه ها براســاس »دلار« است.محمد 
محمدی بخش رئیس سازمان هواپیمایی 
کشور در خصوص نحوه قیمت گذاری 
و فروش بلیت هــای خارجی، گفت: 
قیمت گذاری بلیت پروازهای خارجی 
متناســب به هزینه فــرودگاه مقصد 

و خود شــرکت هواپیمایــی خواهد 
بود؛ البته میــزان عرضه و تقاضا نیز در 
قیمت گذاری بلیت تأثیرگذار خواهد 
بود.قیمت گــذاری پروازهای تهران- 
نجف و بالعکــس صرفاً در بازه زمانی 
اربعین با دســتور دولت یک نرخ معین 
تعیین می شود، آنهم به دلیل تنظیم بازار و 
حجم زیادی از تقاضا که زوار به عتبات 

عالیات دارند. باید توجه داشت فرودگاه 
نجف جز گران ترین فرودگاه های دنیا 
محســوب می شــود؛ زیرا خصوصی 
است. هم اکنون قیمت گذاری بلیت های 
نجف برعهده شرکت های هواپیمایی 
خواهد بود و سازمان هواپیمایی دخالتی 
در نحــوه قیمت گــذاری بلیت های 
خارجی نخواهد داشــت. البته هزینه 

فرودگاه های مقصد براساس پایه پولی 
»دلار« اســت. محمدی بخش گفت: 
براســاس ابلاغیه معاون حمل و نقل 
وزارت راه و شهرســازی طی یک بازه 
زمانی فروش چارتــری بلیت ممنوع 
خواهد بود و اگر شــرکتی در این بازه 
زمانی بلیت فروخته باشــد؛ آن پرواز 
انجام نخواهد شد و آن شرکت متخلف 

محســوب می شــود. فــروش بلیت 
چارتری به خصوص بــه نجف طبق 
دستور وزارت راه و شهرسازی ممنوع 
خواهــد بود؛ اما با توجه به آســتانه ماه 
مبــارک رمضان برخی از ایرلاین دچار 
تخلف گران فروشی شوند که نیازمند 
تمهیدات جدی از ســوی وزرات راه و 
خواهد بود.شهرسازی و سازمان هواپیمایی کشور 

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد 
گفت: به دلیل اتفاقاتی که در ســطح 
بین الملــل افتــاده ارزش کالاهای 
صادراتی ما نســبت به گذشته کمتر 

شده است.
احســان خاندوزی در جلســه 
شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی در پاســخ به انتقاداتی در 
خصوص منفی شــدن تراز تجاری 
کشــور، گفت: حجم تجارت کشور 
در ۱۱ ماهه ســال جاری نســبت به 

مدت مشابه سال گذشته بهتر است.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
افزود: به دلیل اتفاقاتی که در ســطح 
بین المللــی افتــاده ارزش کالاهای 
صادراتــی مــا از قبیــل کالاهــای 
پتروشــیمی، فولادی و غیره نسبت 
سال گذشــته کمتر شــده است که 
امیدواریم سال آینده شاهد باشیم هم 
تناژ و هم ارزش کالاهای صادراتی ما 

افزایش یابد.
وی ادامه داد: امیدواریم مسائلی 

کــه در خصــوص کم اظهــاری در 
حوزه صادراتی در جلســه شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
مطرح شد اصلاح شود.خاندوزی در 
خصوص دستورجلسه شورا درباره 
مصوبه مالیات علی الحساب ۲ درصد 
از صــادرات مواد خام و نیمه خام و 

درخواست فعالان بخش خصوصی 
در خصوص اصلاح یا توقف آن بیان 
کرد: با توجه به اینکه صادرکنندگانی 
کــه مشــمول پرداخــت عوارض 
صادرات کالاهــای خام و نیمه خام 
می شــدند از پرداخت علی الحساب 
۲ درصد به جهــت کمبود نقدینگی 

شکایت داشتند، مقرر شد ابلاغیه ای 
که در مهر ماه توسط سازمان مالیاتی 
و گمرک ایران انجام و اجرایی شــده 
بود از فردا ۱۵ اسفند ماه علی الحساب 

آن متوقف شود.
وی افزود: لذا مقرر شــد اصل 
میــزان عــوارض پرداختــی وفق 

قانــون، پــس از اینکه صــادرات 
خاتمه یافــت و درآمــد صادراتی 
بــرای صادرکنندگان حاصل شــد، 
 صرفاً از طرف ســازمان مالیاتی اخذ 

شود.
خاندوزی درباره نتیجه جلسه 
در خصوص بررسی امکان پرداخت 

هزینه دمــوراژ به صورت ارزی هم 
گفــت: قرار شــد در این خصوص 
تقســیم کار بین سازمان کشتیرانی و 
بنادر انجام شد لذا اظهار نظر در این 
خصوص موکول می شــود به بعد از 
اینکه مصوبه توســط دبیرخانه آماده 

شد.

 رییس سازمان هواپیمایی کشور:

تعیین قیمت  پروازهای خارجی به سازمان هواپیمایی مربوط نیست

وزیر اقتصاد:

خاندوزی دلایل منفی شدن تراز تجاری کشور را تشریح کرد

معاون امور بین الملل بانک مرکزی:


